
Pred tridsiatimi rokmi túto cestu ako prví vyliezli Popradča-
nia. V máji 2022 sa o prvý voľný prelez cesty Slovak Direct 
pokúsili opäť Slováci – Michal Sabovčík a Rastislav 
Nemec. Úspešne. „Je to surový film natočený na mobil       
a na gopro, bez prikrášlenia. Viac-menej to ani nebol film 
robený na festival, bol to film do televízie pre reláciu 
Extrémne v horách, ktorú pripravujem raz mesačne pre 

RTVS. Ale ich výkon je tak hodnotný, že si zaslúži, aby ho 
diváci videli aj na väčšom plátne,“ približuje dokument         
s názvom Slovak Direct režisér R. Hatiar. Zábery nakrúcali 
samotní lezci, ako hovorí Rasťo, on ich len trochu poukla-
dal a dal tomu celému formu.  
Dvojici lezcov Slovenský horolezecký spolok JAMES za 
tento výkon udelil ocenenie Zlatá karabína.              (mna)

číslo 5

31. Medzinárodný festival horských filmov

Nedeľa 15. 10. 2023
Diamantová cesta na Kabru South.
„Prvovýstup je niečo, čo chce zažiť každý horolezec,“ povedal vo filme venovanom hore Kabru 
South himalájista Peter Hámor. Podarilo sa mu to zažiť tento rok s ďalšou trojicou spolulezcov - 
Talianmi Nives Meroiovou a jej manželom Romanom Benetom a Slovincom Bojanom Janom. 

diamanty. Aj pesnička od Paula Simona, ktorú sme 
počúvali v základnom tábore,“ upresnila špičková 
talianska alpinistka, ktorá je držiteľkou najvyššieho 
talianskeho štátneho vyznamenania Rad za zásluhy          
o Taliansku republiku. 
Súčasťou sobotňajšieho festivalového podvečera bola aj 
prezentácia talianskeho lezeckého páru venovaná 
Annapurne, na ktorú vystúpili v roku 2017. „Je to splnenie 
jedného sna,“ povedala o výstupe Nives. Spomedzi 
všetkých himalájskych osemtisícoviek bol práve výstup na 
Annapurnu pre nich fyzicky najnáročnejším, aj pre 
množstvo snehu, ktoré tam v tom období napadlo. 
Annapurna bola pre nich poslednou osemtisícovkou, na 
ktorú vystúpili a po 19 rokoch od tej prvej tak uzavreli 
svoju Korunu Himalájí. Počas svojho horolezeckého 
života zažili mnoho úspešných, ale aj tých horších chvíľ.   
K tým menej príjemným sa radí obdobie okolo rokov 2009 
až 2014. Počas výstupu na Kančendžongu v roku 2009 sa 
Romano cítil veľmi zle, a tak výstup boli nútení prerušiť. 
Kvôli ťažkej chorobe Romano strávil dva roky v nemocni-
ci. Vďaka neznámemu darcovi kostnej drene sa mu 
podarilo chorobu zvládnuť a manželia sa v roku 2014 
znovu vrátili na Kančendžongu  a tentokrát boli úspešní.  
Na popradskom festivale sa Nives Meroiová a Romano 
Benet zúčastnili po druhýkrát (prvý raz to bolo v roku 
2009). Pre ich spolulezca Bojana Jana to bola prvá 
návšteva Popradu a Tatier.                                        (mna)

Malý film o veľkom výkone.
Štyridsať hodín, 2 800 metrov prevýšenia. Nonstop bez spánku. Aj taký bol prvý voľný prelez 
slovenskej cesty Slovak Direct v legendárnej stene na Aljaške. Režisér Rasťo Hatiar, popradské-
mu publiku dobre známy, predstavil na tomto ročníku svoju snímku, ktorá približuje tento skvelý 
výkon slovenských lezcov. 

Autorkou grafického návrhu plagátu 31. ročníka Medzinárodného festivalu horských filmov je 
Klaudia Neupauerová. „Veľmi ma to potešilo, keď sa mi organizátori ozvali, aby som vytvorila 
plagát pre 31. ročník. Už predtým som vytvorila grafický návrh na buffku pre Memoriál Paliho 
Zbella a zrejme ich moja práca oslovila,“ hovorí mladá grafická dizajnérka. Ako dodáva, motív 
na plagát mala v predstave takmer ihneď: „Vybrala som záber z najkrajšieho ľadovca na 
Islande. Jednotlivé vrcholy plagátu sú seraky a farebná škála znázorňuje teplo, aj chlad. 
Poskladať plagát s informáciami dokopy bola asi tá najzložitejšia časť.“ 
Klaudia Neupauerová je absolventkou grafického dizajnu a ateliéru vizuálnej komunikácie na 
Akadémii umení v Banskej Bystrici. Momentálne sa venuje sprevádzaniu na ľadovcoch                
a v horách Islandu, kde žije. Vo voľnom čase rada lyžuje, cestuje a aktuálne ju očarilo 
Grónsko.                                                                                      (mna)

Dvanásteho mája tohto roku táto štvorica stála na vrchole 
dovtedy neprelezenej sedemtisícovky. „Expedíciu sme 
pripravili pomerne rýchlo, aj vďaka dlhoročným skúsenos-
tiam. Najťažšie bolo zohnať tú správnu spoločnosť,“ 
povedal na sobotňajšej besede s návštevníkmi festivalu 
Romano Benet. Keď sa s Nives dozvedeli, že rovnaký cieľ 
má aj Peter Hámor, bolo rozhodnuté. Do štvorice prizvali 
svojho dlhoročného kamaráta Bojana Jana. Názov 
Diamantová cesta jej dala Nives: „Bolo to pre mňa veľmi 
dôležité nájsť to správne meno. Celá expedícia bola ako 
umelecká tvorba Petra a parťákov. Najväčšou inšpiráciou 
pre názov bola noc v jaskyni, ktorú sme strávili pri 
zostupe, kde sa pri žiare čelovky všetko ligotalo ako 



Festival so študentmi navštevujú každý rok.
Peter Pankrác z Bratislavy prišiel po prvýkrát na festival ešte ako študent Gymnázia školských 
bratov v Bratislave-Rači pred 30 rokmi. Odvtedy chodí na festival pravidelne, každý rok a spolu       
s ním a ďalšími jeho kolegami aj skupiny študentov z tohto gymnázia.

Miroslava Šulcová, ZŠ s MŠ na Jarnej ulici v Poprade:
1. Nepamätám si presný rok, v ktorom som prvýkrát 
navštívila premietanie MFHF pre školy, môže to byť pred 
viac ako 15 rokmi. Vnímam ako potrebné, aby deti, mladí 
ľudia mali okolo seba pozitívne vzory, mali inšpiráciu            
a videli možnosti svojho smerovania v živote a boli 
obklopené krásou. Cez príbehy lezcov môžu navnímať, čo 
sa dá vďaka cieľavedomej práci na sebe, systematickom 
tréningu, húževnatosti, vôli a odvahe v horách zažiť. Môžu 
vnímať hodnotu priateľstva, ale aj krehkosť a krásu 
ľudského života v hraničných situáciách, nezlomnosť 
ľudskej vôle, schopnosť prekonávať prekážky, ako aj 
krásu a silu prírody, úctu k nej a potrebu jej ochrany. A som 
presvedčená, že toto všetko vo filmoch v rámci MFHF 
môžu nájsť. A ak to inšpiruje a motivuje aspoň jedno dieťa, 
splnilo to môj cieľ.
2. Hoci bývame pod Vysokými Tatrami, máme ich krásu 
takpovediac na dosah, musím s ľútosťou povedať, že 
možnosti,  ktoré  tieto  hory  ponúkajú , využíva  minimum 
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detí. Učím na sídliskovej škole na Jarnej ulici a keď sa          
v triedach, v ktorých učím, po prázdninách opýtam, kto bol 
na nejakej túre, či výlete vo Vysokých Tatrách, vidím, že sa 
mi hlásia len 1 - 2 žiaci. Mnohí sa dostanú do Tatier až 
vtedy, keď ich tam vezmem v rámci školského výletu alebo 
exkurzie. Keďže ja sama sa v horách aktívne pohybujem, 
je mi z toho smutno. Preto využívam každú možnosť, ako 
im tieto krásy a možnosti v horách priblížiť.

Igor Krišanda, ZŠ s MŠ na Komenského ulici v Poprade: 
1. Horské filmy so žiakmi navštevujeme pravidelne viac 
ako desať rokov. Filmy ponúkajú žiakom vidieť rôzne 
krajiny, kultúry, príbehy, výzvy, sklamania, prekonávania 
prekážok, teda všetko, s čím sa v živote určite stretnú. 
Myslím si, že horské filmy sú vhodným doplnkom                  
k predmetom, ktoré máme na školách. V neposlednom 
rade sú filmy aj kultúrnym podujatím, ktoré ukáže deťom, 
ako sa správať v kultúrnom prostredí.
                (pokračovanie na strane 3)
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Vidieť vybrané festivalové snímky organizátori MFHF ponúkajú aj školám. V nich sa nájdu pedagó-
govia, ktorí na festival chodia so svojimi žiakmi dlhé roky. Oslovili sme niektorých z nich s dvomi 
otázkami: 1. V ktorom roku ste začali navštevovať popradský festival so svojimi žiakmi a prečo? 
2. Deti z Tatier a podhoria, ak to obrazne preženiem, Tatry nasávajú s materským mliekom. Ako 
učitelia vidíte nejako tento ich vplyv na život detí?

Učitelia, deti a Medzinárodný festival horských filmov.

„Vtedy, pred 30 rokmi sa nám podarilo zohnať neuveriteľ-
né 4 lístky na sedenie, lebo tie ostatné boli buď na státie 
alebo to bol lístok do vestibulu. Záujem študentov bol 
enormný a postupne nás narastalo až do roku pandémie, 
kedy sa to zlomilo. Tento rok sme ale opäť v bohatej 
zostave a je nás štyridsať,“ vracia sa do histórie Bratislav-  
čan Peter. Okrem gymnazistov skupinu tvoria aj, ako sa 

sami nazývajú, festivaloví seniori. Ide o bývalých študen-
tov, ktorí sa následne stali učiteľmi na gymnáziu alebo 
škole vo svojom voľnom čase pomáhajú s rôznymi 
aktivitami. Na otázku prečo, Peter odpovedá: „lebo láska    
k horám, lebo festival v Poprade, lebo myšlienka a duch, 
ktorý tu je. Tieto  filmy boli vždy takým nejakým výkrikom, 
ktorý nebol v bežnom svete normálny. Nezabudnem nikdy 
najmä na filmy z prostredia Sibíri a ďalekovýchodných 
krajín, ktoré boli veľmi pútavé a potom na filmy slovenskej 
produkcie. Palka Barabáša vidíme úplne od začiatku           
a podobne aj Rasťa Hatiara. A potom je to o tom, že ľuďom 
treba dať aj niečo do srdca. Nielen také niečo ako 
slušnosť, vystupovanie, ale aj  lásku k horám a k takému 
sebazapreniu. Lebo ráno vstať, ísť o piatej na ranný 
rýchlik z Bratislavy, potom byť celý deň na túre, navečerať 
sa a utekať do kina, byť do polnoci v kine a ráno opäť 
budíček o šiestej, ísť znovu na túru... – to už je dobrý 
zaberák. Núti to mladých ľudí nebyť pohodlnými, zoceľo-
vať sa, robiť niečo pre seba, ale aj pre tých ostatných, ktorí 
napríklad na túrach nevládzu, no a vzájomne si pomôcť.“         
                                                                                   (mna)



Islandský ľadovec sa stal predlohou k plagátu.

Učitelia, deti a Medzinárodný festival horských filmov.
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(dokončenie zo strany 2)
2. Tatry a celý podtatranský región ponúka veľké 
množstvo možností na šport a pohyb v prírode. My sa tieto 
možnosti snažíme využiť formou výletov, lyžiarskych 
výcvikov, exkurzií. Určite majú Tatry vplyv na deti, ale to, či 
si hory zamilujú a budú v nich tráviť čas, dosť závisí od 
rodinného nastavenia, či rodičia s deťmi do prírody chodia.

Desana Hámorová, Stredné odb. škola techn. v Poprade:
1. Nepamätám  si presne  rok, ale  hneď  ako som začala 
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možnosti snažíme využiť formou výletov, lyžiarskych 
výcvikov, exkurzií. Určite majú Tatry vplyv na deti, ale to, či 
si hory zamilujú a budú v nich tráviť čas, dosť závisí od 
rodinného nastavenia, či rodičia s deťmi do prírody chodia.
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učiť na Strednej odbornej škole technickej v Poprade          
a bola táto možnosť ísť so žiakmi na Medzinárodný 
festival horských filmov, som túto možnosť využila. 
Myslím, že je to aj vyše desať rokov.  
2. Deti z podhoria sú úplne iné, viac spojené s prírodou, 
pracovité, skromnejšie, slušné a v neposlednom rade je     
u nich evidentná aj láska k horám, keďže v nich zväčša 
trávia voľné chvíle a sú touto božskou energiou výrazne 
ovplyvnené.                                                               
               (mna)
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Ani tento rok to porotcovia nemali ľahké.

a zamiloval som si to tu. Zamiloval som si festival, zamilo-
val som si Slovensko. Je to pre mňa ten najšpeciálnejší 
festival,“ vyznal sa zo svojho obdivu k našej krajine držiteľ 
prvej Grand Prix, ktorá na MFHF bola udelená. Michael je 
autorom množstva dobrodružných filmov, na mnohých        
s ním spolupracoval aj Sir Edmund Hillary, horolezec, 
ktorý ako prvý vystúpil na Mount Everest. V oblasti 
filmovej tvorby je stále aktívny a ako dodal, pred 2 dňami 
dokončil film Veľká biela veľryba a premýšľa nad tým, že 
ho prihlási na budúcoročný festival. 
Po prvýkrát sa na festivale v Poprade účastnil Daniel 
Burlac. „Na Slovensku je veľmi silná horská kultúra a to je 
vidieť aj na tomto festivale. Pre mňa ten najsilnejší dojem 
z Popradu je vidieť tú vášeň, ktorú majú tunajší ľudia pre 
hory,“ poznamenal rumunský režisér, ktorý je zároveň 
riaditeľom obdobného horského filmového festivalu            
v Brašove. „Sme v jednej festivalovej rodine, aj popradský 
festival, aj ten náš v Brašove, ktorá sa usiluje uchovať 
hodnoty hôr. A to nás aj zaväzuje k povinnosti chrániť 
prírodu, aby aj budúce generácie ju mali možnosť objavo-
vať, tak ako máme my,“ dodal Burlac.                        (mna)
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Ako všetci svorne uviedli, pre porotcov je to vždy náročné 
zhliadnuť také veľké množstvo dobrých filmov a vybrať ten 
najlepší, keďže kvalita filmov je vysoká, aj vzhľadom           
k súčasným technickým možnostiam.
Michael Dillon sa do Popradu vrátil opäť. Už dvakrát tu bol 
v úlohe porotcu a štyrikrát mal na tunajšom festivale aj 
svoj film. „V Austrálii v zásade nevieme nič o Slovensku. 
Ja som mal  možnosť prísť  pred  31 rokmi  na Slovensko      
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Do festivalovej poroty zasadli na tomto ročníku svetovo známe mená z oblasti horskej kinemato-
grafie – jeden z tvorcov Medzinárodnej aliancie pre horský film Aldo Audisio, austrálsky režisér 
Michael Dillon a rumunský filmový producent Daniel Burlac. 



Pred tridsiatimi rokmi túto cestu ako prví vyliezli Popradča-
nia. V máji 2022 sa o prvý voľný prelez cesty Slovak Direct 
pokúsili opäť Slováci – Michal Sabovčík a Rastislav 
Nemec. Úspešne. „Je to surový film natočený na mobil       
a na gopro, bez prikrášlenia. Viac-menej to ani nebol film 
robený na festival, bol to film do televízie pre reláciu 
Extrémne v horách, ktorú pripravujem raz mesačne pre 

RTVS. Ale ich výkon je tak hodnotný, že si zaslúži, aby ho 
diváci videli aj na väčšom plátne,“ približuje dokument         
s názvom Slovak Direct režisér R. Hatiar. Zábery nakrúcali 
samotní lezci, ako hovorí Rasťo, on ich len trochu poukla-
dal a dal tomu celému formu.  
Dvojici lezcov Slovenský horolezecký spolok JAMES za 
tento výkon udelil ocenenie Zlatá karabína.              (mna)

www.mfhf.sk, horskyfilm@slovanet.sk, www.facebook.com/mfhf.sk

Festival očami nášho fotografa Vladka.

detí. Učím na sídliskovej škole na Jarnej ulici a keď sa          
v triedach, v ktorých učím, po prázdninách opýtam, kto bol 
na nejakej túre, či výlete vo Vysokých Tatrách, vidím, že sa 
mi hlásia len 1 - 2 žiaci. Mnohí sa dostanú do Tatier až 
vtedy, keď ich tam vezmem v rámci školského výletu alebo 
exkurzie. Keďže ja sama sa v horách aktívne pohybujem, 
je mi z toho smutno. Preto využívam každú možnosť, ako 
im tieto krásy a možnosti v horách priblížiť.

Igor Krišanda, ZŠ s MŠ na Komenského ulici v Poprade: 
1. Horské filmy so žiakmi navštevujeme pravidelne viac 
ako desať rokov. Filmy ponúkajú žiakom vidieť rôzne 
krajiny, kultúry, príbehy, výzvy, sklamania, prekonávania 
prekážok, teda všetko, s čím sa v živote určite stretnú. 
Myslím si, že horské filmy sú vhodným doplnkom                  
k predmetom, ktoré máme na školách. V neposlednom 
rade sú filmy aj kultúrnym podujatím, ktoré ukáže deťom, 
ako sa správať v kultúrnom prostredí.
                (pokračovanie na strane 3)
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Päť dní tu boli pre vás aj tieto naše dievčatá. Martin Maličký z Popradu bol hlavným protagonistom filmu 
Štít Maličký českého režiséra Martina Dvořáčka.

K slovenským čitateľom sa dostáva kniha Do výšin Vanessy 
O'Brien, ktorej autogramiáda sa konala vo štvrtok.

Igor Koller, dlhoročný predseda Slovenského horolezeckého 
spolku JAMES odpovedá na otázky RTVS.

Dvaja najúspešnejší slovenskí režiséri horských filmov Pavol 
Barabáš a Rastislav Hatiar nechýbali ani na tomto ročníku.
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Už po tridsiaty prvý raz počas piatich dní ste mali možnosť vidieť to najlepšie, čo bolo za ostatné 
obdobie natočené v horách. Mali ste možnosť stretnúť tvorcov i protagonistov  filmov.  Mali ste 
možnosť nasať atmosféru hôr do každej bunky tela. Veríme, že filmy z rôznych prostredí, či už zo 
sveta lezenia, cyklistiky, paraglajdingu, horského behu..., boli inšpiráciou aj pre vaše cesty a ciele. 
A keď budete niekedy pociťovať momenty lenivosti, pohodlnosti alebo na chvíľku stratíte cieľ, 
oživte si príbehy a výkony ľudí, ktorých ste videli vo filmoch. Sme radi, že ste na tomto ročníku boli 
s nami.
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